

Data Package
Overview
July 2021

16th Social Survey

Overview of the Student Survey 2000

Overview of the 16th Social Survey (2000)

Study Series	Social Survey
Cohort	16th Social Survey (2000)
Institution(s)	German Centre for Higher Education Research and Science Studies (DZHW)
Sponsored by	Federal Ministry of Education and Research (BMBF)
Project Contributors	Klaus Schnitzer, Wolfgang Isserstedt, Elke Middendorff
Data Curation	Elke Middendorff, Marten Wallis
Themes	<ul style="list-style-type: none"> ▪ Study characteristics ▪ Previous education ▪ Housing situation ▪ Choice of transportation to the university ▪ Study support ▪ Financial situation in the summer semester 2000 ▪ Employment during studies ▪ Information on nutrition ▪ Sociodemographic characteristics ▪ Information about parents ▪ Need for counseling and use of services ▪ Health impairment ▪ Computer use and new media ▪ Experience abroad and study-related stays abroad
Survey Design	Cross-sectional survey (trend design)
Survey Data Type	Quantitative data
Population	Students with that have been enrolled in a state or state-recognized higher education institution in the summer semester of 2000 (not including public administration colleges, schools for distance learning and universities of the federal armed forces)
Sampling Procedure	Multiple (disproportionally) stratified random sample
Survey Method	Standardised paper-pencil-survey
Pretest	No information available
Field Period	29th of May 2000 – 30th September 2000

Net Sample Size	16,482 students in total, including 15,101 German students 463 educationally native foreign students 918 educationally foreign students
Response Rate	27,1 % relatet to German students ca. 12 % related to educationally native and educationally foreign students combined
Data Packages and Access Ways	SUF: Download
Data Set Structure	Individual Data in wide-format
DOI	10.21249/DZHW:ssy16:1.0.0
Further Information	https://fdz.dzhw.eu https://metadata.fdz.dzhw.eu/#!/de/studies/stu-ssy16?version=1.0.0
Publications using the Data Package	<p>BMBF (Hrsg.) - HIS-Mitarbeiter(innen): Griesbach, H., Heine, C., Heublein, U., Kerst, C., Middendorff, E., Minks, K.-H., & Leszczensky, M. (2003). Zusammenfassender Gesamtbericht der Bundesregierung/des BMBF zur Technologischen Leistungsfähigkeit Deutschlands.</p> <p>Griesbach, H., Heine, C., Heublein, U., Kerst, C., Leszczensky, M., Middendorff, E., Minks, K.-H. Minks, Weitz, B., Egel, J., Eckert, T. & Rieping, H. (2003). Indikatoren zur Ausbildung im Hochschulbereich. Bericht für 2003 im Rahmen des Berichtsystems zur Technologischen Leistungsfähigkeit Deutschlands (HIS-Kurzinformation A3/2003). Hannover: HIS.</p> <p>Heine, C., Middendorff, E., Isserstedt, W., Heublein, U., Schreiber, J., Sommer, D., Minks, K.-H. & Durrer, F. (2002). HIS-Ergebnisspiegel 2002. Hannover: HIS Hochschul-Informationssystem.</p> <p>Heine, C., Heublein, U., Middendorff, E., & Minks, K.-H. (2003). Entscheidungen zu Studium und Beruf in Brandenburg - Studienberechtigte, Studierende und Absolventen. Materialien für das Expertengespräch des Landeshochschulrates des Landes Brandenburg mit HIS Hochschul-Informationssystem (HIS-Kurzinformation A2/2003). Hannover: HIS.</p> <p>HIS Hochschul-Informationssystem (Hrsg.) (2002): EURO STUDENT 2000. Social and Economic Conditions of Student Life in Europe 2000. Synopsis of Indicators and National Profiles for Austria, Belgium (Flemish Community), Belgium (Wallonia-Brussels Community), Finland, France, Germany, Ireland, Italy and The Netherlands. Hannover: HIS Hochschul-Informationssystem.</p> <p>Middendorff, E. (2019). Die Sozialerhebungen des Deutschen Studentenwerks 1951 – 2016. Ein historischer Überblick über Akteure, Wellen, Methoden, Themen und projektbezogene Publikationen (Working Paper). Deutsches Zentrum für Hochschul- und Wissenschaftsforschung (DZHW).</p>

Project Publications*

Isserstedt, W. & Schnitzer, K. (2002): Internationalisierung des Studiums. Ausländische Studierende in Deutschland–Deutsche Studierende im Ausland. Ergebnisse der 16. Sozialerhebung des Deutschen Studentenwerks (DSW) durchgeführt durch HIS Hochschul-Informationssystem. Bonn: BMBF

Middendorff, E. (2001). Sonderbericht zur 16. Sozialerhebung: Computernutzung und Neue Medien im Studium. Bonn: BMBF.

Schnitzer, K., Isserstedt, W., & Middendorff, E. (2000). Die wirtschaftliche und soziale Lage der Studierenden in der Bundesrepublik Deutschland 2000. 16. Sozialerhebung des Deutschen Studentenwerks durchgeführt durch HIS Hochschul-Informationssystem. Bonn: BMBF.

Schnitzer, K., Isserstedt, W., Middendorff, E., & Schreiber, J. (2000). Die wirtschaftliche und soziale Lage der Studierenden in der Bundesrepublik Deutschland 2000 (Vorbericht). Ausgewählte Ergebnisse der 16. Sozialerhebung des Deutschen Studentenwerks durchgeführt durch HIS Hochschul-Informationssystem. Bonn: BMBF.

Schnitzer, K., Isserstedt, W., & Middendorff, E. (2001). Economic and Social Conditions of Student Life. Summary of the 16th Social Survey. Bonn: BMBF.

HIS Hochschul-Informationssystem (2001): Bundesweite Randauszählung über die Ergebnisse des gesamten Fragenkatalogs. Hannover: HIS GmbH

* All project publications are available for download on the project website (www.sozialerhebung.de).